



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ

လါဖျါတြုၤအါရံၤ ၆သီ, ၂၀၂၀န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြုၤနီၢ်ဂံၢ်-19-82-13

မုၢ်တြုၤကီၢ်ရၢၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ: တၢ်မၤပယုဲ, တၢ်ဖျါန့ၣ်ဆူၣ်ဖိသၢ် ဇီးတၢ်ဖိၣ်ဆူၣ် မံယုာ်ဖိသၢ်အဘျီတဖၣ်အဘျီ ကဲထီၣ်သးဖဲ ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်, လါမုၢ်တုၤလါအိးကထိဘၣ် ၂၀၁၉န့ၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟ်ဖျါဝဲ ဖဲလါမုၢ် ၂၀၁၉န့ၣ်အတီၢ်ပုၤန့ၣ် ပိာ်မုာ်ဖိလၢ အသးန့ၣ်အိၣ် ဘုန့ၣ်လၢအမိၢ်ကွၢ်ဖိအိၣ်တဂၤန့ၣ် အမိၢ်ဒုးဖျါန့ၣ်ဆူၣ်အိၣ်ဒီး ပုၤပိာ်ခွါလၢအသးန့ၣ်အိၣ် ၄၈ န့ၣ်တဂၤဖဲ ဟ---သဝီ, ဂ---ကရူာ်, ဘုသိၣ်ကီၢ်ဆၢၣ်, မုၢ်တြုၤကီၢ်ရၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပိာ်မုာ်ဖိအံၤအသးတအိၣ် ဖျါသးဒီး ပိာ်ခွါသးပုၤတဂၤန့ၣ်ဘၣ်. အမိၢ်လၢအကွၢ်ဖိအိၣ်အံၤ မၤပယုဲအိၣ်လၢအပူၤကွၢ် နိသိးအကတူၢ် လိာ်လၢ ကဖျါသးဒီးပိာ်ခွါသးပုၤဝဲန့ၣ် န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမုၢ်ဒီး လါအိးကထိဘၣ် ၂၀၁၉န့ၣ် အဘၣ်စၢၤန့ၣ် ပိာ်မုာ်ဖိအံၤဘၣ်သဂၢ်ဒီး တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်မံယုာ်အဘျီတဖၣ်အဘျီ ဒီး ဂုာ်ကျဲးစးယုာ်ပုၤဖျါး အသးအဘျီတဖၣ် အဘျီန့ၣ်လီၤ. သန့ကတူၢ် အမိၢ်လၢကွၢ်ဖိအိၣ်အံၤ က့ၤကိးန့ၣ်ဆူၣ်အိၣ် နိသိးအကဖျါ ကဒီးသးဒီး ပိာ်ခွါတဂၤ န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါဖဲပထုဘၣ် ၁၆သီ, ၂၀၁၉န့ၣ်အပူၤန့ၣ် သဝီပုၤဘၣ်မုာ်ဘၣ်ဒါတဖၣ် တဟ့ၣ်ပိာ်မုာ်ဖိဝဲန့ၣ် အခွဲးလၢ ကထုးဖျါအသးဘၣ်ဒီး အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ပိာ်မုာ်ဖိအခွဲးသၢလါ နိသိးကဆိကမိၣ်တၢ်လၢ အကထုး ဖျါသးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကညီပၤကီၢ် ဖိၣ်ကွၢ်ဖိသးပိာ်မုာ်အဝါ ဖဲလါအိးကထိဘၣ် ၃၁သီ, ၂၀၁၉ န့ၣ် ခိဖျါလၢအသ့ဝဲတၢ်အူတၢ်လိာ်တၢ် အယီၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤဖိၣ်ပိာ်ခွါသးပုၤ အံၤဝံၤအလီၢ်ခံ တၢ်ဒုးဖျါန့ၣ်ဆူၣ် ဒီး သ့ၣ်ထံးမုာ်ခွါတၢ်စုဆူၣ်ခိတကးအဂ့ၢ်န့ၣ် ပုၤသ့ၣ်ညါထွဲက့ၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သမံသမိးဝံၤအလီၢ်ခံ ကညီပၤ ကီၢ်လဲၤဖိၣ်ကွၢ်အမိၢ်ကွၢ်ဖိအိၣ်အံၤ ဖဲလါဒိၣ်ဖဲဘၣ် ၁၂သီ, ၂၀၁၉န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢခံ အဘၣ်ဟ့ၣ်စ့ အိၣ်လိးဒီး ဖဲလါယန့ၣ်အါရံၤ ၃၁သီ, ၂၀၂၀န့ၣ်န့ၣ် အဟးထီၣ်က့ၤဝဲလၢ တၢ်ဒုးယာ်န့ၣ်လီၤ. မုၢ်လၢပိာ်မုာ် ဖိသၢ်အံၤပျါတီၢ်တၢ် ခိဖျါအဘၣ်သဂၢ်တၢ်တဖၣ်အယီၤ အတူၢ်ဘၣ် သးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့တၢ်ဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. သန့ကတူၢ် တဒီးန့ၣ်ဘၣ် သးအတၢ်ကွၢ်ထွဲကဟ့ၣ်ကယာ် ဒီးအတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဟ့ၣ်ဖး နီတမံၤဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ လံာ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါနီၣ်ဝဲဘၣ် ၂၀၁၉န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤ ဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဖဲမုၢ်တြုၤကီၢ်ရၢၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ်လၢ ကညီဂ်ဝီခွဲးယာ် ကရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ် အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲး လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၢ်ကစၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါလၢ တၢ်ကွဲးရဲပုၤအထီၣ်အိၣ် ဖဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရဲထီၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ် ကျါန့ၣ်လီၤ.

(၁) တပတီၢ်-တၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကထိၣ်သးအကလုာ်	တၢ်မၤပယုဲ, တၢ်ဖျါန့ၢ်ဆူၣ်ဖိသၢ် ဒီးတၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်မံၤပုၣ်ဖိသၢ်အဘျီတဖၣ်အဘျီ
တၢ်ကထိၣ်သးမုၢ်နံၤမုၢ်သီ	လါမ့ၤ တုၤ လါအိးကထိဘၢၣ် ၂၀၁၉နံၣ်
တၢ်ကထိၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရုၢ်, ကီၢ်ဆၢၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	ဟ---သဝီ, ဂ---ကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၣ်ဆၢၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ	
မံၤ	နီၢ်န---
သးနံၣ်	၁၇
မုၢ်/ခွါ	ပိၣ်မုၢ်
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိလီၤဖိ အိၣ် / တအိၣ်	တအိၣ်
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤစံၣ်
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	ခရံၣ်ဖိ
အိၣ်ဆိးန့ၣ်သဝီ	ဟ---သဝီ, ဂ---ကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၣ်ဆၢၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

ပုၤလၢအမၤအပယုဲတၢ်တဂၤအဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	လီၢ်လၢ	အိၣ်သဝီ
နီၢ် ၆---	မၤစံၣ် ဒီး လီၢ်ကဝီၤ ကဲးသလံးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါခိၣ်န့ၢ်	ဟ---သဝီ, ဂ---ကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၣ်ဆၢၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်
စီၤဘ---	-	လ---သဝီ, ဂ---ကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၣ်ဆၢၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်

(၂) ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲၤပုၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကထိၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
ကညီဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရုၢ် (KHRG) ပုၤမၤတၢ်ဖိလဲၤထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒိ ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖိ နီၢ်န--- န့ၣ်လီၤ.

ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတဂၤစုၣ်စုၣ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.
ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အနီၢ်ကစၢ်ဟ့ၣ်ဝဲ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

(၃) ပတီၢ်တပတီၢ်-ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

ဟံၣ်ဖျါတၢ်ကထိၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.
ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၁၉ နံၣ် အတီၢ်ပုၤန့ၣ် နီၢ်န--- လၢအအိၣ်ဖဲ ဟ---သဝီ, ဂ--- ကရုၢ်, ဘုသိၣ်ကီၣ်ဆၢၣ် တဂၤအံၤ အမိၢ်လၢအကွၢ်ဖိန့ၢ်အီၤတဂၤ ဖျါန့ၢ်ဆူၣ်အီၤဒီး စီၤဘ--- လၢအအိၣ်ဖဲ လ---သဝီ, ဘုသိၣ်

ကော်ဆည်အပူတဂါန့ၣ်လီၤ. ဖဲအမိၣ်လၢအကွၢ်ဖိအိၣ်တဂါအံၤ ဒီးဖျိန့ၣ်ဆူၣ်အိၣ်အခါ နီၣ်န့ၣ်--- အသးန့ၣ် အိၣ်ဒီးထဲဒၣ် ၁၇န့ၣ် ဒီး ပှၤလၢအကဖျိသးဒီးအိၣ်တဂါအံၤ အသးန့ၣ်အိၣ် ၄၈ န့ၣ်လံန့ၣ်လီၤ. အခိၣ်ထံးခါ မ့ၢ်လၢပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤ ဂ့ၢ်လိာ်ဝဲဒၣ်လၢ ကဖျိသးဒီး ပှၤလၢအတဘၣ်သးတဂါအံၤဘၣ်အယိ အမိၣ်ကွၢ်ဖိအိၣ်အံၤ မၤဒၣ်မၤလိာ်အိၣ် ဒီး မၤပယုဲအိၣ်လၢကျဲအဘိဘိန့ၣ်လီၤ. အမိၣ်အံၤ တီၢ်အိၣ်, ဘျၢလီၤအခိၣ်လၢထံကျါ ဒီး မၤအအိၣ်စ့ၢ်ကိးထွံၣ်ဆၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢခံ မ့ၢ်လၢပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤ တူၢ်ဝဲတကဲလၢဘၣ်ဒီး မ့ၢ်လၢအဘၣ်သန့ၤ သးလၢ အမိၣ်ကွၢ်ထွဲအိၣ်တဂါအံၤအယိ အတအဲၣ်ဒီးဖျိသးဒီးစီၤဘ--- ဘၣ်ဆၣ် ဘၣ်ဖျိဝဲဒၣ်အသးန့ၣ် လီၤ.

နီၣ်န့ၣ်--- ဖျိသးဝံၤအလိာ်ခံ အဝဲဆဲးအိၣ်ဒီးဝဲဖဲ အမိၣ်လၢအကွၢ်ဖိအိၣ်အံၤအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် အတၢ မၤတရီတပါအိၣ် အဘျီတဖၣ်အဘျီန့ၣ်လီၤ. ပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤတဲဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးလၢ ပိၣ်ခွါသးပှၤန့ၣ်ရူအိၣ်ဒီးသိးဒီး ပိၣ်မုၢ်ဟးဂီၤ ဒီးသွံၣ်ထံးမုၢ်ခွါအကွၢ်တဂါအသးန့ၣ်လီၤ. လၢခံ အဝဲလဲၤယုၢ်အိၣ်လၢ အနီၣ်မုၢ်အဟံၣ် ဒီး ပှၤဂၤအဟံၣ် ဒီးသိးကပူၤဒီးတၢ်အိၣ်သးဒီးအံၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့ အမိၣ်လၢအတၢကွၢ်ဖိအိၣ်တဂါအံၤ က့ၤကိးကဒါက့ၤအိၣ်လၢ ကဟဲက့ၤဆူအဟံၣ်လီၤ. ဝံၤအလိာ်ခံ ဖဲ လၢယုၤ ၁၀သိ, ၂၀၁၉န့ၣ် အမိၣ်မၤ အဖျိန့ၣ်ဆူၣ်အသးဒီး စီၤဘ--- တဘျီကဒီးန့ၣ်လီၤ. စီၤဘ--- န့ၣ်မၤတရီတပါအိၣ် အသိကဒီးတဘျီ န့ၣ်လီၤ. စီၤဘ--- ဖိၣ်ဆူၣ်အိၣ် အသိတဘျီဝံၤအလိာ်ခံ အဝဲယုၢ်ဖျိကဒီးခံဘျီတဘျီန့ၣ်လီၤ.

ဖဲ လၢယုၤ ၁၂သိ, ၂၀၁၉ န့ၣ်အပူၤန့ၣ် စီၤဘ--- ဖိၣ်ဆူၣ် နီၣ်အ--- ဖဲအအိၣ်ဝဲဖဲအနီၣ်မုၢ်အဟံၣ် အခါန့ၣ်လီၤ. ဖဲန့ၣ် စီၤဘ--- ဖိၣ်န့ၣ်မူအိၣ် ဒီး ဖိၣ်ဆူၣ်အိၣ်အခါ အဆူကၤညးကွံာ်ဝဲဒီး အန့ၣ်လီၤလုာ် ကွံာ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် လၢခံအတံၢ်ကူထီၣ်ကဒါက့ၤအန့ၣ်ဒီး လဲၤစံၣ်ယီၤဝဲဆူ အပၢ်ကွၢ်ဖိအိၣ်အဖဲ လိာ်လံၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲအလဲၤစံၣ်လၢ အပၢ်အဖဲအဆၢကတီၢ် အသ့ၣ်ညါဝဲလၢပှၤထံၣ်ဒီး သ့ၣ်ညါထွဲ တၢ်ကထီၣ် အသးဒီးအိၣ်ဘၣ်ဆၣ် ပှၤတဂုၢ်ကျဲးစးမၤစၢၤအိၣ်တဂါဘၣ်.

နီၣ်န့ၣ်--- တဲဖျါထီၣ်တၢ်မၤအသးဒီးအိၣ်အံၤလီၤ. “ယလဲၤယုၤသ့ၣ်မုၢ်ဟဲက့ၤဒီး စီၤဘ---န့ၣ် အအိၣ် လၢဟံၣ်ပှၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်, အအိၣ်လၢဟံၣ်ပှၤန့ၣ် ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်. ဖဲယအိးထီၣ်ပဲတြီလၢ ယကလဲၤန့ၣ် လီၤလၢဒးပှၤအခါ အဝဲဖၣ်ထုးယစု. အဖၣ်ထုးယၤ ဒီး ဂုၢ်ကျဲးစးဖိၣ်ဆူၣ်ယလီၤ. ယဂုၢ်ကျဲးစး စံၣ်လၢ အစုပှၤဘၣ်ဆၣ် သီသီခါန့ၣ် ယစံၣ်ပှၤဖျိသးတန့ၢ်ဘၣ်. ယဘၣ်ဂုၢ်ကျဲးစး စံၣ်ပှၤဖျိသးအဘျီတဖၣ် အဘျီလီၤ. ဖဲယစံၣ်အခါ ယန့ၣ်လီၤလိာ်ဝဲဒၣ်လီၤ. လၢခံ ယစံၣ်ပှၤဖျိသးန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလိာ်ခံ, ယဖိၣ် သိးထီၣ်ယန့ၣ်ဒီး ယလဲၤစံၣ်ဆူ ယပါအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. ခဲအံၤ ပအိၣ်ခိး သဝီကရူၢ်ခိၣ် ကမၤတၢ်ဆၢ တဲာ်န့ၣ်လီၤ.”

နီၣ်ပ---န့ၣ် မၤန့ၣ်ဆူၣ် နီၣ်န့ၣ်---လၢ ကဖျိအသးဒီး စီၤဘ---သၢဘျီတဘျီ ဖဲလၢယုၤ ၁၆သိ, ၂၀၁၉န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. သန့ၣ်က့ ပိၣ်မုၢ်ဖိန့ၣ် ဘၣ်သဂါဒီး တၢ်မၤပယုဲဒီးအံၤအလိာ်လီၤ ဒီး ဘၣ်စံၣ်ကဒီး ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. လီၢ်ကဝီၤ ပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါဒီး သဝီသးပှၤဒီး သဝီကရူၢ်ခိၣ်တဖၣ်န့ၣ် သ့ၣ်ညါတၢ်အိၣ်သးအံၤ ဘၣ်ဆၣ် တဟံးထီၣ်အရူနီတမံၤဘၣ်လၢ ကဒိသဒးပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤန့ၣ်ဘၣ်. လၢန့ၣ်အလိာ် အဝဲသ့ၣ် လဲၤပၣ်ယုာ်ပၣ်ဂီၢ်လၢ တၢ်ဖျိမူပှၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲ လၢဖဲပထုဘၣ် ၁၆, ၂၀၁၉န့ၣ်န့ၣ် ပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤ သံကွၢ် လီၢ်ကဝီၤခိၣ်နၢ်လၢ ကထုးလီၤဖှၣ်သးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်အိၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ် သၢလၢ လၢကဆိကမိၣ်ထံက့ၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးသိးဒီးကမၤလီၤတၢ်လၢ ကဒိသဒးပိၣ်မုၢ်ဖိလၢ စီၤဘ--- အစုပှၤ န့ၣ်တအိၣ်ဘၣ်. ဖဲလၢဖဲပထုဘၣ် ၂၀သိ, ၂၀၁၉ န့ၣ်န့ၣ် ပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤ ဘၣ်တၢ်ဖျိဆူၣ်ကဒီးအိၣ် အလိာ်ခံ ကတၢ်တဘျီန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်ဖဲန့ၣ် စီၤဘ--- အံၤ လဲၤယုၤတၢ်မၤစၢၤလၢ အူမ---, အူဒ--- ဒီး အူသး လၢကမၤစၢၤအိၣ်ဒီးသိး ပိၣ်မုၢ်ဖိဝဲန့ၣ် ကအဲၣ်အိၣ်အဂီၢ် ဒီးသုဝဲဒၣ် တၢ်အူတၢ်လိၣ်တၢ်န့ၣ်လီၤ. နီၣ်န့ၣ်--- အံၤ သးတၢ်အိၣ်ဆူၣ် အိၣ်ချ့နးဒိၣ်ထီၣ် ခိဖျိအဘၣ်သဂါဒီး တၢ်မၤပယုဲတဖၣ် အယိန့ၣ်လီၤ. ပှၤအိၣ်လၢ ဟီၣ်ကဝီၤဖဲန့ၣ်တဖၣ် န့ၣ် ဆိကမိၣ်ဝဲလၢ ခိဖျိလၢတၢ်အူတၢ်လိၣ်အတၢ်ဖဲတၢ်မၤအံၤအယိ ပိၣ်မုၢ်ဖိအတၢ်အိၣ်သးဆိတလဲ ဒီး

ပျားအိမ်လှည့်လည်တော်ယာဉ်တစ်ခုနှင့် ကွန်ကရစ်အိမ်လှည့်လည်လီ။ ဖဲအပင်ကွန်ဖီအိမ် သွင်ညါအတော်အိမ်သး ဆီတလဲဒ်အံအခါ အသွင်ညါဝဲလါ ပျားအူပျားလိင်အိမ်အယိ အဝဲလဲသမံသမိးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဒီး ကညီပျားကီၢ်လါအအိမ်ဖဲ ဘုသိင်ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ။

ဖဲ လါအိမ်ကထိဘၢၣ် ၃၁သီ, ၂၀၁၉နံၣ်န့ၣ် ကညီပျားကီၢ်လဲၤဖိၣ် စီၤဘ--- ဒီး အူမ---န့ၣ်လီၤ။ ကညီပျားကီၢ် သွင်ညါဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လါ ပိၣ်မုၢ်ဖိအံၤဘၣ်တၢ်ဖျိန့ၣ်ဆူၣ်အိမ် ဒီး ဖိၣ်ဆူၣ်အိမ်အဘျီတဖၣ်အဘျီဖဲ တၢ်သမံသမိးအဝဲသ့ၣ်ဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်လီၤ။ နီၢ်ပ---စ့ၢ်ကိး ဘၣ်တၢ်ဖိၣ်ကွံၣ်အိမ်ဖဲ လါဒံၣ်ဖဲဘၢၣ် ၁၂သီ, ၂၀၁၉နံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။ လါခံ, နီၢ်ပ--- ဘၣ်ဟ့ၣ်စ့ၢ်အိမ်လိး ၂,၀၀၀,၀၀၀ ကွး ဆူကညီကီၢ်ဘျီၣ်ဖဲဘုသိင်ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ။ ဘၣ်ဆၢၣ် ဖဲလါယနူၤအါရံၤ ၃၁သီ, ၂၀၂၀နံၣ် ဖဲအဟ့ၣ်စ့ၢ်ဝံၤအလီၢ်ခဲ အဟးထီၣ်ဘၣ်ကွံၣ်လါတၢ်ဒုးယာ်အပူၤန့ၣ်လီၤ။ စီၤဘ--- တခီပျားကဟံးအိမ်အရှုၣ်လဲၣ်န့ၣ် တၢ်တသ့ၣ်ညါအိမ်လီၤတံၢ်ဒီးဘၣ်န့ၣ်လီၤ။

ပျားလါအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဂၤအံၤ တဝဲဘၣ်ပျားကီၢ်လါ တၢ်ကဲထီၣ်အသးဒီးအံၤနီၣ်တဘျီဘၣ် မ့ၢ်လါအပျံၤဘၣ်အမိၢ်ကွန်ဖီအိမ်အယိ အဝဲအိမ်ဒီးဒီးတၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးန့ၣ်လီၤ။ အဝဲတသ့ၣ်ညါစ့ၢ်ကိး ကီၢ်မုၢ်သဲစးဒီး တၢ်တီတၢ်တြီအကျိအကျဲ တကးဒီးဘၣ် အမဲၣ်ဆုးလါ ကတဲဖျါထီၣ်အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ဆူ ပျားလါအအိမ်န့ၣ်လီၤ။ နီၢ်န---န့ၣ် ခဲအံၤအအိမ်ဒီးဟံၣ်ဖိယိဖိလါအအိမ်လါအဟံၣ်ကပၤတဖၣ် ဒီးအဝဲတဒီးန့ၣ်ဘၣ် သးအတၢ်ကွၢ်ထွဲကဟုကယာ်ဒီး တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတဖၣ် ဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ ခဲအံၤ တၢ်သိၣ်တၢ်သဲဒီး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိလါ အတမုၢ်တလၤန့ၣ် ဘၣ်အိမ်တမုၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ။ အယိအဝဲလိၣ်ဘၣ်နီၢ်သးအတၢ်မၤစၢၤ နီၤသိးကလဲၤခီဖျိအတၢ်အိမ်သးလါ အတၢ်ပျံၤတီၢ်တၢ်အံၤကန့ၢ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

(၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုန့ၣ်အခွဲး

မ့ၢ်ပျားလါအတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဖၣ် ဟ့ၣ်ပျားတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လါပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပျားတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လါပကသုတၢ်ဂ့ၢ်အံၤလါကျဲၣ်လဲၣ်န့ၣ်။

ပျားတူၢ်ဘၣ်တၢ်အံၤ ဟ့ၣ်ဝဲကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်ကရူၢ်လါ ကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိအံၤန့ၣ်လီၤ။ ဖဲ ပျားသံကွၢ်သံဒီးအိမ်အဆၢကတီၢ် အပင်ကွန်ဖီအိမ် ဆုၣ်နီၤလါတၢ်ကပၤ ဒီး ဟ့ၣ်အခွဲးစ့ၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ။

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျၢၣ်ကိၢ်

ကညီဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိမ်ထီၣ်အိမ်ဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုတဖု လါအၢၣ်လီၤမၤတၢ်လါကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပျားဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်အတၢ်အိမ်သး လါကီၢ်ပယီၤမုၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ။ KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤနူၤသဝီဖိတဖၣ် လါကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိပျားဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အဂ့ၢ်အကျိန့ၣ်လီၤ။ KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိတဖၣ်အံၤ နီၤသိးကဟ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပျားကမုၢ်တဖၣ် အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khr.org အပူၤသ့ၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ။